
رئیــس سازمــان توســعه تجــارت
ایران:صـندوق ضمـانت صـادرات بـه

جای بانکها ایفای نقش میکند

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران نقش صندوق ضمانت صادرات در صادرات
خارجی را بسیار مهم توصیف کرد و گفت: هیچ کشوری در بخش صادرات
رشد نکرده مگر اینکه از آژانسها و بیمههای صادراتی برخوردار

نباشد.

به گزارش ایلنا، مجتبی خسروتاج با اشاره به مزیت های صندوق ضمانت
صادرات در دوران تحریم ، تصریح کرد: این صندوق مانند بقیه
آژانسها ، بیمه صادرات را پوشش میدهد، بهویژه در شرایطی که
روابط بانکی با سایر کشورها نداریم. ممکن است به موجب قراردادی ،
۱۰، ۲۰ درصد پول را جلوتر بدهند و در شرایط تحریم که سیستم بانکی
کار نمیکند، یکی از خطرها، دریافت نکردن وجه کالای صادراتی است و
اینجا نقش صندوق ضمانت صادرات بسیار کلیدی است که میتوانند با

طرفهای مقابل در کشورهای مختلف قرارداد ببندند.

معاون وزیر صنعت افزود: وقتی متقاضی خارجی قصد خرید از طرف
صادرکننده ایرانی دارد، صدادرکننده ایرانی میتواند با طرفهای
مقابل اعتبار سنجی کند. بنابراین صادرکننده با خیال راحت میتواند
جنس را ارسال کند و اگر به هر دلیل خریدار پول را ندهد، صندوق
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ضمانت صادرات است که از طریق شرکت آژانس مقابلش در کشور خریدار،
ــال ــوطه را دنب ــای مرب ــد و هزینهه ــال کن ــار را دنب ــد ک میتوان
کند.بنابراین صندوق ضمانت صادرات نقشی کلیدی دارد که در این
شرایط میتواند پوشش ریسک خریداران را برای صادرکنندگان ما فراهم

کند.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران افزود: متأسفانه گاهی صادرکنندگان
بهخاطر کارمزد ،زیر بار چنین پوششهایی نمیروند و واقعا هم ضرر
میکنند، چون سودی که از محل پوشش ریسک ایجاد میشود بهمراتب از

کارمزدی که پرداخت میکنند، بیشتر است.

به گفته خسروتاج همواره از صندوق خواستهایم تااطلاعرسانی کنند و
خودمان هم اطلاعرسانی میکنیم که در این شرایط، شرکتهای صادراتی
خودشان را با ریسکهای سنگین مواجه نکنند و از ظرفیت صندوق ضمانت

صادرات استفاده کنند.

وی تصریح کرد: صندوق ضمانت صادرات سالهاست که در زمینه صدور
ضمانتنامه حرکت میکند؛ یعنی صادرکننده میخواهد از بانک تسهیلات
بگیرد و ممکن است بانک ظرفیتهای صادراتی صادرکننده را نشناسد،
اما بانک به دلیل کارهای قبلی بشناسد. بنابراین صندوق به نفع
صادرکننده ضمانتنامه میدهد که میتواند مثل یک وثیقه ملکی در

اختیار بانک قرار بگیرد.

خسروتاج ادامه داد: در توافقنامهای که صندوق با چند کشور امضا
کـرده حتـی در کشورهـای خـارج ضمانتنامههـای صـادره صـندوق مثـل
ضمانتنامههای بانکی در اختیار کارفرما قرار میگیرد؛ یعنی اگر یک
شرکت خدمات فنی-مهندسی میخواهد در کشوری پروژه بگیرد میگویند
باید ضمانتنامه شرکت را در مناقصه ارائه بدهی، اگر بانکها همکاری

نکنند صادرکننده در ارائه خدمات فنی-مهندسی به مشکل برمیخورد.

وی افزود: اخیرا صندوق ضمانت صادرات در مذاکراتی با کشورهای
مختلف آنها را قانع کردهاند که ضمانتنامههای صندوق را مثل ضمانت
نامه بانک از طرف کارفرمایان آن کشور بپذیرد. بنابراین صندوق
ضمانت صادرات، جایگزین خوبی است که بهجای بانکها، میتواند ایفای

نقش کند.



بـه همـت مهنـدسان ایرانـی گـروه
صنعتی و پژوهشی زر، صورت گرفت/

نوآوری در تصفیه فاضلاب

چندی پیش خبری از سمت سهل آبادی رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت
ایران مبنی بر واردات ۱۶۰ تن کود انسانی از ترکیه در برخی از
رسانه ها منتشر شد که سازمان توسعه تجارت اعلام کرد: شماره تعرفه
ذکر شده در برخی رسانهها مربوط به گل ولای و فاضلاب است نه کود

انسانی که در صنایع شیمیایی کاربرد دارد،

با این وجود برای این ردیف تعرفه نیز طی سالهای ۹۵ و ۹۶هیچگونه
ثبت سفارشی انجام نشده است. این خبر واکنشهای مختلفی را در پی
داشت و مجلس هم به ماجرای واردات کود انسانی ورود کرد تا با
احضار متولیان واردات کود انسانی به مجلس مبنای گرفتن تصمیم برای
واردات این نوع کود مشخص گردد. البته ماجرا به اینجا ختم نشد و
پس از مطرح شدن این موضوع مجتبی خسروتاج «رییس سازمان توسعه

تجارت» توضیحاتی در این باره ارائه کرد.

رییس سازمان توسعه تجارت گفت: یک شرکت دانش بنیان با نام «گروه
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صنعتی و پژوهش فرهیختگان زرنام (سهامی خاص)» اقدام به واردات این
کالا کرده است.خسروتاج بیان کرده بود: مدیرکل دفتر صادرات و
واردات وزارت صنعت و تجارت در خصوص واردات بیوماس سلولزی گرانول
توضیحاتی از واردکننده این کالا خواسته که طی آن، واردکننده اعلام
کرد که این شرکت تصفیهخانه صنعتی دانشبنیان مدرن را که در نوع
خود بینظیر است، برای اولین بار در کشور احداث کرد که جهت خوراک
اولیه این تصفیهخانه، بیورآکتورهای موجود نیاز به «بیوماس سلولزی
گرانول باکتری» داشتهاند که به مقدار ۲۴۰ تن ثبت سفارش شد و حدود
۱۸۰ تن آن وارد کشور شد.خسروتاج اظهار داشت: واردکننده توضیح
داده که دیگر نیازی به واردات نخواهند داشت و اکنون کشور در زمره
تولیدکنندگان «بیوماس گرانول باکتری» ارزشمند قرار دارد و آمادگی
تأمین این گرانول باکتری در سطح کشور برای سایر تصفیهخانهها و
همچنین صادرات به سایر کشورهای منطقه را دارد.همچنین خسروتاج
اضافه کرد: براساس توضیحات شرکت وارد کننده راکتورهای EGSB نسل
پیشرفته سیستمهای تصفیه فاضلاب هستند و مزایای این فرایند، سرعت
بیشتر جریان رو به بالا در رآکتور و در نتیجه سرعت تصفیه بالاتر
است که در اثر تماس مؤثر فاضلاب با بیوماس گرانول باکتریها باعث

تصفیه فاضلاب با راندمان بیشتر میگردد.

مدیر طرح های اجرائی هلدینگ زر در پاسخ به اظهارات اخیر گفت:
شرکت دانشبنیان زر اقدام به واردات این کالا به کشور برای
راهاندازی تصفیهخانه صنعتی خود کرده است که البته سیستمهای نوینی
برای تصفیهخانههای فاضلاب در دنیا ابداع شده که با استفاده از
«بیوماس گرانول باکتری» که زیست تودهای هستند، راندمان تصفیه
فاضلاب را بالاتر میبرند.مهدی امینی افزود: این سیستم تکنولوژیک
برای نخستین بار است که در کشور ما برای ارتقای اثربخشی
راهاندازی شده و قادر است در زمانی کم و باکیفیت بالا، آب را
تصفیه کند. وی با بیان اینکه متأسفانه اشتباهاً از این محصول
وارداتی تحت عناوین «کود انسانی» یا «گلولای و لجن» یاد شده گفت :
این محصول وارداتی دانش گرانول باکتریها را به همراه دارد و
گرانول باکتریها، لجن و گلولای نیستند و موتور محرک مجموعه تصفیه
فاضلاب به حساب میآیند.مدیر طرح های اجرائی هلدینگ زر ادامه داد:
در حین فرآیندهای تصفیه فاضلاب  در این مجتمع علاوه برآب تصفیه شده
دو محصول دیگر نیز تولید می گردد که اولین آن گاز زیستی یا بیو
گاز و دیگری گرانول باکتری است که از استحصال گاز بیوگاز
راکتورهای موجود جهت تولید انرژی (برق و حرارت) استفاده می شود
که درحال حاضر یک دستگاه بویلر به ظرفیت دومیلیون کیلو کالری در



ساعت که سوخت آن بیوگاز است مورد بهره برداری قرار گرفته است و
در طرح توسعه نهایی جهت بهره وری بیشتر بعنوان سوخت مورد نیاز
جهت نیروگاه تولید برق مورد استفاده قرار خواهد گرفت و در این
راستا پروانه احداث نیروگاه بیو گاز به ظرفیت ۱ مگاوات از سازمان
انرژی های تجدید پذیر(ساتبا) اخذ شده و در شرف عقد قرارداد فروش
برق به شبکه می باشد. که این پروژه گامی در جهت کاهش انتشار
گازهای گلخانه ای و کمک به وضعیت محیط زیست با توجه به عدم نیاز
به سوختهای فسیلی و همچنین ایجاد بازار کار و اشتغال جهت جوانان

این مرز و بوم خواهد شد.

Expanded Granular Sludge Bed وی همچنین افزود: راکتور بی هوازی
EGSB))یا فرآیند بستر بی هوازی لجن با جریان بازچرخش خارجی تانک
یا مخزن پر از توده های بیولوژیکی و قابل استفاده در تصفیه خانه
فاضلاب است. توده های بیولوژیکی آن به علت خاصیت گرانولی از قدرت
ته نشینی بالایی برخوردار است. فاضلاب صنعتی از کف آن توسط ورودی
های متعدد وارد و در حین حرکت به سمت بالا در تماس با توده های

بیولوژیکی قرار گرفته و تصفیه فاضلاب بهداشتی انجام می شود.

مدیر طرح های اجرایی هلدینگ زر گفت: راکتور EGSB مهمترین قسمت
اصلی تصفیه بی هوازی است که در آن بار آلودگی بر حسب COD به
بیوگاز تبدیل می گردد و این تبدیل باعث کاهش COD و آلودگیهای

فاضلاب خواهد شد.

امینی اظهار داشت: سه عنصر تشکیل دهنده عمده راکتور EGSB شامل
توده های لجن، سیستم توزیع فاضلاب و جدا کننده فاز مایع و گاز و
مواد جامد می باشد.وی اظهار داشت: تصفیه خانه فاضلاب با راکتور
EGSB مزیت های فراوانی دارد که نیاز به فضای کم و راندمان بالا،
مولد انرژی قابل مصرف به صورت ۷۵ درصد متان، بکارگیری EGSB در
تصفیه فاضلاب های با  COD ، کمی لجن های تولیدی، کاهش هزینه های
زیاد دفع لجن زائد، پایدار بودن مولد لجن زائد و کاهش تولید بو و
جلب حشرات در حین تخلیه لجن، از جمله آن مزیت ها است.وی افزود:
روش های بی هوازی نیاز به انرژی مخصوصاً نیاز به تزریق هوا که
تولید آن هزینه تصفیه فاضلاب زیادی در بر خواهد داشت، ندارد و
باکتری های بی هوازی را برای مصارف بعدی مدت نسبتاً طولانی می

توان در یک محل نگه می دارد.

وی با بیان اینکه از این پس ما میتوانیم تولیدکننده گرانول
باکتری در منطقه و کشورهای اطراف باشیم، تصریح کرد: در فاضلاب



موادی وجود دارد که برای این باکتریها، خوراک به حساب میآید و
باکتریها با خوردن این مواد به تصفیه آب میپردازند.وی خاطرنشان
کرد: گرانول باکتریها یا همان باکتریهای کروی که براساس علم
ریاضی و فیزیک اثربخشترین نوع باکتریها بهدلیل کروی بودنشان
هستند، اختراع هلندیهاست و در صنایع تصفیه فاضلاب نوین نقشآفرینی
میکند.امینی با بیان اینکه بالاخره هر مجموعهای فاضلاب و پسماند
دارد وباید به فکر تصفیه آن نیز باشند عنوان کرد: شرکت دانشبنیان
زر بهعنوان صنعت سبز برگزیده شده واکنون با واردات این گرانول
باکتریها و قرار دادن آنها در راکتورهای تصفیهخانه فاضلاب، مانع
از انتشار بوی بد فاضلاب شده و بوی بد را به بیوگاز تبدیل کرده و

در آینده نزدیک نیز این گاز را به برق تبدیل خواهد کرد.

امینی احداث تصفیه خانه غلات زر را یکی از رسالت های اجتماعی گروه
صنعتی و پژوهشی زر بیان کرد وگفت: امروزه باتوجه با محدودیت
منابع تجدید پذیر و منابع آب به خصوص در کشور ایران احداث چنین
تصفیه خانه ای با این امکانات که بدون آسیب به اجتماع بوده وظیفه
بوده و این مجموعه اقدام به راه اندازی این تصفیه خانه با این
روش برای اولین بار در کشور کرده چرا که سیستم فاضلاب بسیار حساس
بوده وشامل سه شالوده اساسی کارکرد؛  دما، PH و COD که همان
میزان آلودگی در فاضلاب است می باشد که تصفیه خانه های معمولی
قابلیت مقابله با این محورها را نداشته و تصفیه خانه بیولوژیک

این فرایند را به خوبی اجرا می کند.

مدیر طرح های اجرایی هلدینگ زر در پایان یادآور شد: با توجه به
اینکه تولیدمثل در باکتری گرانول وجود دارد از این پس ایران هم
یکی از قطبهای تولید این باکتریها خواهد بود و مانند برخی
کشورهای دیگر میتواند در زمینه صادرات این محصول فناورانه نیز
ورود کند و دیگر نیازی نیست شرکتها و کارخانجاتی که به فکر تصفیه
فاضلاب و پسماندهای خود هستند، این گرانول باکتریها را وارد کنند

و میتوانند آن را از تصفیه خانه پالایشگاه غلات زر بخرند.



ـــا ـــرد ب ـــاری مهرف نامهنگ
خسـروتاج/صادرات دام بـه صـورت

مشروط آزاد شد

معاون وزیر جهاد کشاورزی با ارسال نامهای به رئیسکل سازمان توسعه
تجارت ایران، صادرات دام سبک را به صورت مشروط آزاد اعلام کرد.

به گزارش خبرنگار مهر، علیاکبر مهرفرد، معاون توسعه بازرگانی و
صنایع کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی، در نامهای به رئیس کل سازمان
توسعه تجارت و رئیس گمرک ایران، صادرات دام سبک را به طور مشروط

آزاد اعلام کرد.

در متن این نامه آمده است: با توجه به درخواستهای متعدد بخشخصوصی
برای حفظ بازار صادراتی دام زنده در کشورهای هدف به ویژه کشورهای
حاشیه خلیج فارس از یک طرف و ضرورت تنظیم بازار گوشت گوسفندی و
کنترل قیمت آن در کشور از طرف دیگر و هماهنگی های به عمل آمده با
کارگروه تنظیم بازار، بدین وسیله به استحضار می رساند از تاریخ
صدور این نامه در ازای واردات هر یک کیلوگرم لاشه گوشت گوسفندی،
صادرات یک کیلوگرم دام زنده سبک (گوسفند و بز) با رعایت مقررات و

ضوابط قرنطینه «دامپزشکی تا اطلاع ثانوی مجاز اعلام می گردد.

https://agrofoodnews.com/%d9%86%d8%a7%d9%85%d9%87%e2%80%8c%d9%86%da%af%d8%a7%d8%b1%db%8c-%d9%85%d9%87%d8%b1%d9%81%d8%b1%d8%af-%d8%a8%d8%a7-%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%af/
https://agrofoodnews.com/%d9%86%d8%a7%d9%85%d9%87%e2%80%8c%d9%86%da%af%d8%a7%d8%b1%db%8c-%d9%85%d9%87%d8%b1%d9%81%d8%b1%d8%af-%d8%a8%d8%a7-%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%af/
https://agrofoodnews.com/%d9%86%d8%a7%d9%85%d9%87%e2%80%8c%d9%86%da%af%d8%a7%d8%b1%db%8c-%d9%85%d9%87%d8%b1%d9%81%d8%b1%d8%af-%d8%a8%d8%a7-%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%af/


کـاهش زمـان ثبـت سـفارش بـه سـه
ماه/بــدقولی دولــت در پرداخــت

مشوق های صادراتی

به گزارش اگروفودنیوز؛ مجتبی خسروتاج رییس سازمان توسعه تجارت
صبح امروز در نشست خبری با اشاره به برنامه های این سازمان برای
توسعه صادرات گفت :در هشت ماهه سال جاری ۲۸.۵ میلیارد دلار صادرات

انجام شد که این رقم در مقایسه با سال گذشته کاهش یافت .

او افزود؛ در چهار ماه اخیر شاهد رشد صادرات بودیم و امیدواریم
ادامه یابد البته ما به دنبال فراهم کردن بستر صادرات و تسهیل آن

هستیم .

خسروتاج تصریح کرد :وظیفه اصلی ما فراهم کردن این بستر است طبق
آمار در مرداد ماه امسال ۱۶.۶ درصد صادرات رشد یافت و در شهریور
ماه نیز ۷.۱ درصد و در مهر ماه ۳.۶ درصد و آبان ماه نیز شاهد رشد

صادرات بودیم اما در چهار ماه ابتدای سال شاهد کاهش بودیم.

او افزود :در بخش واردات ما به دنبال مثبت شدن تراز تجاری هستیم
و از ورود کالاهای مشابه تولید داخل جلوگیری می شود.

https://agrofoodnews.com/%da%a9%d8%a7%d9%87%d8%b4-%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d8%ab%d8%a8%d8%aa-%d8%b3%d9%81%d8%a7%d8%b1%d8%b4-%d8%b3%d9%87-%d9%85%d8%a7%d9%87%d8%a8%d8%af%d9%82%d9%88%d9%84%db%8c-%d8%af%d9%88%d9%84/
https://agrofoodnews.com/%da%a9%d8%a7%d9%87%d8%b4-%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d8%ab%d8%a8%d8%aa-%d8%b3%d9%81%d8%a7%d8%b1%d8%b4-%d8%b3%d9%87-%d9%85%d8%a7%d9%87%d8%a8%d8%af%d9%82%d9%88%d9%84%db%8c-%d8%af%d9%88%d9%84/
https://agrofoodnews.com/%da%a9%d8%a7%d9%87%d8%b4-%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d8%ab%d8%a8%d8%aa-%d8%b3%d9%81%d8%a7%d8%b1%d8%b4-%d8%b3%d9%87-%d9%85%d8%a7%d9%87%d8%a8%d8%af%d9%82%d9%88%d9%84%db%8c-%d8%af%d9%88%d9%84/


رئیس سازمان توسعه تجارت تصریح کرد:با توجه به آمارصادرات در بخش
کشاورزی در محصولاتی مانند پسته و کشمش شاهد کاهش صادرات بودیم که

امیدواریم در ماه های آینده این کاهش جبران شود.

خسروتاج گفت: در رابطه با بازار قطر با برنامه ریزی های انجام
شده صادرات ما به این کشور افزایش یافت .

او به این نکته نیز اشاره کرد که امیدواریم تا پایان سال شاهد
افزایش صادرات باشیم .

* کاهش اعتبار زمان ثبت سفارش به سه ماه

رئیس سازمان توسعه تجارت با اشاره به رشد صادرات در چهار ماه دوم
گفت: اگر چه صادرات ما در چهار ماه دوم افزایش یافته است اما در

بخش واردات باید مجوزهای خاصی گرفته شود و این زمان بر است .

او ادامه داد: از هفته گذشته حداکثر اعتبار ثبت سفارش ۹۰ روزه شد
تا بتوانیم واردات را کنترل کنیم در حالی که این زمان قبلا ۶ ماهه

بود و این در راستای مدیریت واردات است.

*دستور العمل واردات خودرو هنوز روی میز دولت

رئیس سازمان توسعه تجارت در پاسخ به سوالی مبنی بر آخرین تصمیم
در رابطه با ثبت سفارش خودرو گفت: آیین نامه واردات به دولت
فرستاده شده است و دستور العمل مجدد اصلاح شد و در حال حاضر در

دولت است .

او تصـریح کـرد: هـدف مـا مشـارکت در تولیـد خـودرو اسـت بـرای
خودروسازانی که مشارکت بیشترداشته باشند تسهیلاتی در نظر گرفته

خواهد شد.

خسروتاج گفت: در هشت ماهه ۵۴ هزار خودرو از گمرکات ترخیص شده که
بیش از ۲۶ درصد رشد را نشان می دهد که ارزش آن یک میلیارد و ۴۶۰

میلیون دلار است .
او ادامه داد: در سال های اخیر واردات ما به بیش از ۶۰ میلیارد
دلار رسید که سعی می کنیم آن را کنترل کنیم در حالی که این رقم

واردات خودرو در کل چشمگیر است و باید کاهش یابد.

****تعرفه، ابزار مدیریت واردات در کشور



او با اشاره به اهمیت هدفمندی واردات گفت :سیاست ما این است که
با نظام تعرفه ای می توان واردات را کنترل کرد اما بعضی معتقدند
که با وضعیت مرزها تعرفه تنها کارساز نیست.پس باید برخی از

کالاهاوارداتش ممنوع شود.

خسروتاج گفت :اما ما معتقدیم با نظام تعرفه میتوان واردات را
کنترل کرد و در کنار آن از آیین نامه انتی دامپینگ می توان
استفاده کرد و قانون تمرکز وزارت جهاد کشاورزی نیز می تواند
کارساز باشد.که با توجه به همین قانون واردات برنج متو قف شد.

*تغییر تعرفه واردات کالا
او در پاسخ به سوالی مبنی بر تغییر تعرفه واردات گفت :در طی دو
ماه گذشته با وزرا جلساتی برگزار شد و ۳۶۸ ردیف تعرفه تصویب شد
که تعرفه برخی از اقلام تغییر خواهد کرد که در دو روز آینده اعلام

خواهد شد.

خسروتاج ادامه داد:البته این ردیف ها بیشتر بود اما تصمیم بر این
شد تا ۳۶۸ مورد کاهش یابد .

او افزود :عمده افزایش تعرفه ها تنها یک پله بوده و در بخش کاهش
هم وضعیت به همین صورت است .

رییس سازمان توسعه تجارت تصریح کرد:این کاهش یا افزایش تعرفه
شامل حال قراردادهای ترجیحی که در آن ذکر شده است نخواهد شد.

*تسهیلات ویژه برای صادر کنندگان
او با اشاره به مشوق های صادراتی گفت :ما هنوز به صادرکنندگان
بدهکار هستیم .دو ردیف ۱۰۰ و ۱۲۰ میلیارد تومانی در ردیف های

بودجه در نظر گرفته شده که هنوز اختصاص داده نشده است .

خسروتاج گفت :پیشنهاد ما این بوده که از طریق اوراق خزانه دولت
بدهکاری خود را به صادرکنندگان بدهیم.

او افزود :امروز صادرکنندگان با نرخ ۱۳.۵ درصد از تسهیلاتی که در
سه بانک در نظر گرفته شده است استفاده کنند .

خسروتاج گفت :پیشنهاد دیگر ما به دولت این است که اگر دو تا سه
درصد عوارض از واردات گرفته شود و به صادرات اختصاص یابد شاهد

بهبود وضعیت خواهیم بود.

رییس سازمان توسعه تجارت تصریح کرد:ما نیاز به کمک مجلس در بخش



یارانه و مشوق های صادراتی داریم .

*بلاتکلیفی جوایز و مشوق های صادراتی

رییس سازمان توسعه تجارت در پاسخ به ایسکانیوز مبنی بر این که
ایا مشوق های صادراتی تا پایان سال به دست صادر کنندگان میرسد یا
خیر گفت :این مشوق ها مشخص نیست که تا پایان سال به دست صادر

کنندگان برسد و دولت باید تصمیم بگیرد.

خسروتاج گفت :ثبات نرخ ارز لازمه فعالیت های اقتصادی است .اگر نرخ
ارز متناسب با تورم افزایش نیابد صادرکنندگان با مشکل مواجه می

شوند.

او ادامه داد:تصور این که با افزایش نرخ ارز شاهد افزایش صادرات
باشیم درست نیست .اگر چه نرخ ارز بالا در کوتاه مدت در بعضی

محصدلات کشاورزی آثار تورمی دار د.

خسروتاج گفت :اثار نرخ ارز در گروه های مختلف کالایی متفاوت است و
ما به دنبال ثبات هستیم اما اگر صادر کننده از کاهش نگران است می

تواند از صندوق ضمانت صادرات استفاده کند.

*شکایت واردکنندگان از سازمان توسعه تجارت

او در پاسخ به سوالی مبنی بر دلیل بسته شدن سایت ثبت سفارش خودرو
گفت :ما باید در شرایط کنونی منابع ارزی کشور را کنترل کنیم و در
این راستا ثبت سفارش بالای خودرو در ماه های اخیر موجب شد تا سایت

بسته شود.

خسروتاج گفت :انجمن واردکنندگان خودرو از ما شکایت کرده است و ما
هم به دستگاه قضایی پاسخگو خواهیم بود .

معاون وزیر صنعت گفت :هیچ کشوری اجازه واردات بی رویه را نمی دهد
و ما نیز باید در همین راستا گام برداریم .

او تاکید کرد :برخی خودروها در گمرکات ثبت سفارش نشده اند و در
این بخش واردکنندگان مقصر هستند.البته برخی خودروهای موجود در

گمرکات نیز برای ترانزیت بوده است.

*افزایش واردات رسمی موبایل به کشور

رییس سازمان توسعه تجارت در ادامه صحبت های خود با اشاره به



واردات موبایل گفت در هشت ماهه امسال ۲۵۳ میلیون دلار موبایل از
مبادی رسمی به کشور وارد شد در حالی که این رقم در مدت مشابه سال

گذشته ۱۳۵ میلیون دلار بوده است .

او افزود :حجم زیادی از کالاهایی که به مناطق آزاد می آید
متاسفانه وارد کشور می شود در حالیکه هدف اصلی مناطق آزاد توسعه

صادرات بوده است .

خسروتاج تا کید کرد:باید حساسیت نسبت به مناطق آزاد که به صورت
جزیره نیستند بیشتر شود و مدیران این مناطق بر تولید و فراوری و

ایجاد ارزش افزوده تاکید داشته باشند.
*توسعه روابط با قطر و اصلاح تعرفه های ترجیحی با ترکیه

رییس سازمان توسعه تجارت گفت :ما به دنبال توسعه روابط خود با
قطر هستیم اگر چه با توجه به جمعیت کم این کشور نمیتوان به عنوان

یک بازار اصلی به آن توجه کرد.

او ادامه داد: یادداشت تفاهم سه جانبه بین ایران قطر و ترکیه
برای توسعه همکاری امضا شده است که در آن طرف قطری نرخ های بنادر

را بر اساس شرایط رقابتی اصلاح کند.

خسروتاج گفت :پیش بینی شده که همچنین شرایط برای تبادل کالا با
کشتی های بزرگ تر فراهم شود .

معاون وزیر صنعت گفت :ما نمیتوانیم رقابت را با بستن راه برای
رقبا فراهم کنیم .

او با اشاره به افزایش تعرفه واردات لبنیات به عراق گفت :این فقط
شامل حال کالای ایرانی نبوده و برای همه رقبا شرایط به همین صورت
است.و در حال حاضر تعرفه واردات لبنیات به عراق برای همه کشورها

افزایش یافته است.

خسروتاج گفت :مذاکره با ترکیه در رابطه با تعرفه ترجیحی و
بازنگری آن ادامه دارد.البته ما معتقد به توسعه روابط با ترکیه

هستیم .

***واردات ۷۰ درصد کالاها با ارز آزاد

خسرو تاج تصریح کرد:از ۷۷۰۰ کد تعرفه وارداتی بیش از ۵۴۰۰ تعرفه
را به سمت ارز آزاد بردیم و میتوان گفت به ۷۰ درصد واردات ارز



دولتی تعلق نمیگیرد.

او گفت :این روش ما را به سمت تثبیت نرخ ارز هدایت می کند.البته
این موضوع باید حساب شده باشد تا آثار تورمی آن قابل کنترل باشد

.در این راستا وارد کالاهای اساسی و دارویی نشدیم .

رییس سازمان توسعه تجارت گفت :برخی از این گروه کالایی را وزارت
جهاد پیشنهاد داده است و بخشی هم کارخانجات واحدهای تولیدی

اختصاص داده اند.

او با اشاره به جا ماندگی صادرات از هدف گذاری گفت :ما در وزارت
صنعت خودمان صادر کننده نیستیم و به دنبال این هستیم که با یک
برنامه ملی به هدف گذاری صادراتی برسیم و دستیابی به اهداف

صادراتی منوط به فراهم شدن بستر صادرات است.

بـا حکـم وزیـر صـنعت، معـدن و
ــت ــروتاج در ریاس ــارت: خس تج
سازمان توسعه تجارت ایران ابقا

شد

https://agrofoodnews.com/%d8%a8%d8%a7-%d8%ad%da%a9%d9%85-%d9%88%d8%b2%db%8c%d8%b1-%d8%b5%d9%86%d8%b9%d8%aa%d8%8c-%d9%85%d8%b9%d8%af%d9%86-%d8%aa%d8%ac%d8%a7%d8%b1%d8%aa-%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac/
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با حکم وزیر صنعت، معدن و تجارت مجتبی خسروتاج به عنوان معاون صادراتی وزیر
منصوب و در سمت خود به عنوان رییس سازمان توسعه تجارت ایران ابقا شد.

 

 به گزارش اگروفودنیوز به نقل از تولید آنلاین،  متن حکم محمد
شریعتمداری خطاب به مجتبی خسروتاج به این شرح است:

با توجه به سوابق علمی و عملی و تجربیات ارزشمند جنابعالی در
عرصههای مختلف مدیریتی و تجاری خصوصاً در حوزه صادرات به موجب
این حکم به سمت «معاون صادراتی وزیر و رییس سازمان توسعه تجارت

ایران» منصوب میشوید.
امید است با اتکال به خداوند متعال و در نظر داشتن اهمیت بسزای
توسعه تجارت در شاخصهای اقتصادی، بازاریابی و عرضه پایدار محصولات
تولیدی صادرات محور به بازارهای هدف و اعمال کنترل و نظارت بر
واردات محصول با تأکید بر حمایت و رقابت پذیری تولیدات داخلی و
تشکیل و حمایت از کنسرسیومهای تجاری و صادراتی و تشکلهای صنفی و
استفاده از نظرات و دیدگاههای صاحبنظران و فعالان این عرصه و نیز
بهرهگیری از فرصتهای دیپلماسی تجاری و با تأمین امکانات حمایت از
صادرات غیر نفتی با همکاری و تعامل سازندهای که سایر معاونان
محترم و رؤسای سازمانهای تابعه با شما معمول خواهند داشت، شاهد
بروز تحولات اساسی در این حوزه و تداوم رونق تولید و کسب و کار و
ایجاد اشتغال مولد و دائم و دستیابی به ایجاد و استمرار تراز

مثبت تجاری کشور باشیم.
امیدوارم با اتکال به درگاه حضرت حق و در سایه توجهات ائمه
طاهرین (سلام الله علیه) در انجام وظیفه خطیر که به عهده دارید



موفق و مؤید باشید.
محمد شریعتمداری

خسـروتاج :هنـوز بـا صـادرات قبـل
از تحریم فاصله داریم/ بازارها

باید متنوع شوند

رئیس سازمان توسعه تجارت با تاکید بر تاثیر تحریمهای صورت گرفته
در وضعیت صادرات ایران، گفت: هنوز تا رسیدن به سقف قبل تحریم

فاصله وجود دارد.

مجتبی خسروتاج در گفتوگو با ایسنا، اظهار کرد: پیش از فضای تحریم
بازارهای ایران متنوع بود، اما در دوران تحریم یکی از مهمترین
ضربهها بحث محدود شدن بازارهای صادراتی هدف ما محسوب میشود، چرا
که در این دوران بازار اروپا و کشورهای اروپایی به طور کامل حذف
شد و برخی از کشورهای آسیایی نیز در برقراری مراودات تجاری با ما
دچار تردید شدند، بر همین اساس در مدت ۱۲ تا ۱۳ سال تحریمها

بازارهای هدف ما به شدت کاهش پیدا کرد.

https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac-%d9%87%d9%86%d9%88%d8%b2-%d8%a8%d8%a7-%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%aa%d8%ad%d8%b1%db%8c%d9%85-%d9%81%d8%a7%d8%b5/
https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac-%d9%87%d9%86%d9%88%d8%b2-%d8%a8%d8%a7-%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%aa%d8%ad%d8%b1%db%8c%d9%85-%d9%81%d8%a7%d8%b5/
https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac-%d9%87%d9%86%d9%88%d8%b2-%d8%a8%d8%a7-%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%aa%d8%ad%d8%b1%db%8c%d9%85-%d9%81%d8%a7%d8%b5/


معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: حال از سال گذشته کمی
وضعیت بهتر شده و برخی بازارهای جدید در اروپا و آسیا فعال
شدهاند و در شرایطی که در گذشته سهم ما از بازارهای اروپا بسیار
ناچیز بود در یک سال گذشته رشد بسیار خوبی در این حوزه حاصل شده
است، اما باید توجه داشت که هنوز تا رسیدن به سقف قبل از تحریم
فاصله وجود دارد که ما امیدواریم با متنوع سازی بازارهای صادراتی

این فاصله جبران شود.

رئیس سازمان توسعه تجارت درباره عدم بهرهمندی از تنوع صادراتی در
ایران گفت: تاکنون مبنای تمرکز و سرمایهگذاری ما در بحث صادراتی
بر موضوع مزیتهای نسبی بوده و برهمین اساس در دورهای بر روی بخش
انرژی کار کردیم و به خصوص محصولات پتروشیمی، منابع گازی و نفتی
کشور مورد سرمایهگذاری قرار گفته و ظرفیت خوبی در این حوزه ایجاد
شد، اما در دولت یازدهم بر روی بخش معدن تمرکز شد و اکنون روی
بحث معدن و زنجیره ارزش کالای معدنی تلاشهای جدی در حال انجام است
و امیدواریم در سالهای پیشرو در این بخش موفق به صادرات کالاهای
فرآوری شده باشیم، چرا که همین حوزه یکی از ظرفیتهای خوبی است که
وجود دارد، اما اگر کشورهای دنیا و تحولات آنها را بررسی کنیم
خواهیم دید که کشورها به غیر از بحث مزیتهای نسبی به فکر خلق
مزیتهای جدید افتادهاند و در این میان انقلاب صنعتی و تحولات
تکنولوژی و فناوری که در تولید و مصرف ایجاد شده شرایط را متحول
کرده است. به عنوان مثال اکنون درحوزه لوازم خانگی با تغییرات
پیش آمده شاهدیم که به طور عمده افراد به سمت کالاهای هوشمند

تمرکز دارند.

وی همچنین عنوان کرد: برهمین اساس میتوان گفت حال زمان آن است که
به غیر از مزیتهای نسبی بر مزیتهای رقابتی نیز تمرکز شود و توجه
شود که کشور چگونه میتواند با تکیه بر قدرت و توانایی جوانان و
صاحب نظران از امکانات موجود در جهت متنوع سازی و ایجاد ظرفیتهای

رقابتی بهره بگیرد.

رئیس سازمان توسعه تجارت در پاسخ به این سئوال که در شرایط موجود
و باتوجه به روند صادرات کشور در شش ماه اول سال جاری برآوردها
نسبت به تحقق اهداف صادراتی تا پایان سال عنوان کرد: من منجم
نیستم و دولت هم امروز به عنوان صادر کننده فعالیت نمیکند، بلکه
به فراهم سازی بسترهای مربوطه برای بخش خصوصی میپردازد و با وضع
مقررات و تسهیل رویههای صادراتی سعی دارد به وضعیت صادرات کشور
کمک کند، اما در نهایت این صادرکنندگان هستند که بار اصلی را به



دوش میکشند و در هر کدام از کالاها که در نظر گرفته شوند بخش عمده
صادرات به دست بخشهای خصوصی و بعضا نهادهای سرمایهگذاری است.
برهمین اساس دولت وظیفه خود میداند که اهداف تعیین شده را رصد
کرده و تعامل دائم با بخش خصوصی داشته باشد و بداند چگونه میتوان

با هدفگذاری مناسب فرآیند صادرات را تسریع و تسهیل کرد.

خسروتاج در پایان گفت: ما نیز موظف هستیم این فضا را به طور دائم
رصد کنیم تا اگر در بخشی عقب ماندگی وجود داشت با رصد شرایط و
اطلاع رسانی به دولت از کمک صاحب نظران بهره گرفته و راه را هموار
کنیم برهمین اساس پیش بینی این که وضعیت صادرات چگونه خواهد شد

امری دشوار به شمار میرود.

رئیـس کـل سازمـان توسـعه تجـارت
مطـرح کـرد: تعرفـه فصـلی راهکـار

مدیریت واردات برنج

رئیسکل سازمان توسعه تجارت ایران گفت: عقل و منطق اقتصادی حکم
میکند که واردات برنج با نظام تعرفهای و به صورت فصلی کنترل و

مدیریت شود.
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مجتبی خسروتاج – قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت – در گفتوگو
با ایسنا، در خصوص استفاده از اعمال ممنوعیت فصلی برای کنترل
واردات برنج، بیان کرد: استفاده از ابزار تعرفه برای کنترل
واردات از جمله واردات برنج، اقدامی اصولی و برپایه تجارب تجاری

بینالمللی است و ما نیز باید با علم روز دنیا حرکت کنیم.

وی در خصوص حمایت از تولید داخلی در مقابل واردات، گفت: قطعا
تولید داخل در اولویت قراردارد اما این حمایت باید اصولی و با در

نظر گرفتن تمامی جوانب باشد.

رئیسکل سازمان توسعه تجارت افزود: این فرضیه که بیش از نیمی از
نیاز کشور به برنج از طریق واردات تامین میشود نیاز به تحقیق و
تدبیر بیشتر دارد، چرا که گزارشهای وزارت جهاد کشاورزی در خصوص
آمار تولید و مصرف برنج با چالشهایی روبرو است، در حالی که در

بخش واردات برنج، آمارهای دقیقی وجود دارد.

خسروتاج با اشاره به اینکه براساس قانون انتزاع مسؤلیت بخشهای
مختلف مربوط به برنج به صورت کامل در اختیار وزارت جهاد کشاورزی
قرارگرفتهاست، در پاسخ به این سوال که برای مقابله با قاچاق و
همچنین مدیریت واردات استفاده از موانع تعرفهای کفایت میکند،
توضیحداد: آن چه مسلم است مقابله و مبارزه با قاچاق علاوه بر کاهش
تعرفه، نیازمند مجموعهای از سیاستگذاریها و برنامههای اجرایی

درست است.

وی افزود: براین اساس سال گذشته اقداماتی انجام و تعرفه واردات
برنج نیز اصلاح شد که متعاقب آن انگیزه برای قاچاق این محصول کاهش

یافت.

قائم وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه به عنوان متولی بخش
بازرگانی کشور معتقدیم در حوزه واردات نظام تعرفهای کنترلشده راه
اصولی برای مدیریت واردات است، بیان کرد: باید با استفاده از
نظام تعرفه و به صورت فصلی واردات برنج را کنترل کنیم و با

استفاده از تجربه دیگر کشورها مطابق با علم روز حرکت کنیم.



خســروتاج در روز ملــی صــادرات
عنوان کرد:نرخ سود بانکی مشکل
بخـش صـادرات/میزان صادراتمـان

رضایت بخش نیست

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران علیرغم رشد صادرات شش درصدی در
بخش کالاهای غیرنفتی، این سطح از میزان صادرات را در شان کشور

نمیداند.

به گزارش ایسنا، مجتی خسروتاج در مراسم روز ملی صادرات که صبح
امروز در سالن اجلاس سران با حضور برخی مقامات ارشد کشور برگزار
شد اظهار کرد: در نیمه نخست سال جاری ۲۱.۷ میلیارد دلار صادرات
داشتهایم که با رشد ۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل همراه

بوده اما این رقم همچنان مورد رضایت نیست.

وی بـا اشـاره بـه اینکـه همچنـان برخـی تحریمهـا اجـازه انعقـاد
موافقتنامهها و تفاهمنامههای چندجانبه با سایرکشورها را به ما
نمیدهد اظهار کرد: در حال حاضر علاوه بر این برخی بنگاههای
اقتصادی نیز توانایی لازم و شرایط کافی را برای حضور در بازارهای
جهانی ندارند. برخی بنگاهها در زمان جنگ ونیز برخی در زمان تحریم
شکل گرفتند تا بخشی  از مسائل مورد نیاز مارا فراهم کنند و در

https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac-%d8%b1%d9%88%d8%b2-%d9%85%d9%84%db%8c-%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%b9%d9%86%d9%88%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%b1%d8%af%d9%86%d8%b1%d8%ae/
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https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac-%d8%b1%d9%88%d8%b2-%d9%85%d9%84%db%8c-%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1%d8%a7%d8%aa-%d8%b9%d9%86%d9%88%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%b1%d8%af%d9%86%d8%b1%d8%ae/


حال حاضر توانایی لازم برای حضور در بازارهای جهانی را ندراند.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران در ادامه صحبتهایش مبنی بر اینکه
قدرت رقابت برخی کالاها در بخش قیمت و نیز هزینه پایین است، گفت:
این مسئله به مشکلات ما در مقایسه با رقبای تجاری خود نسبت به نرخ

سود بانکی و نیز استرداد هزینههای حمل ونقل مربوط میشود.

خسروتاج همچنین به فعالیت رقبای ما در بازارهای جهانی اشاره کرد
و افزود: طی سالیانی که تجارت خارجی ما با مشکلاتی همراه بوده
رقبا بیکار ننشستهاند و اقدامات درخوری را در این بخش انجام
دادهاند. افرادی که قصد دارد در بخش صادرات فعالیت کنند وعلاقه
مند به حضور پایدار در بازارهای جهانی هستند باید نگرش خود را در
این حوزه تغییر دهند و تصمیماتی را اتخاذ کنند که با تغییر

وتحویل در این بخش همراه باشد.

رییس سازمان توسعه تجارت اعلام
کـرد: حجـم صـادرات در شـأن کشـور

نیست

https://agrofoodnews.com/%d8%b1%db%8c%db%8c%d8%b3-%d8%b3%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d8%aa%d9%88%d8%b3%d8%b9%d9%87-%d8%aa%d8%ac%d8%a7%d8%b1%d8%aa-%d8%a7%d8%b9%d9%84%d8%a7%d9%85-%d8%ad%d8%ac%d9%85-%d8%b5/
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رییس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: در حال حاضر میزان و حجم
صادرات آنگونه که باید شایسته نیست و ارقام و اعداد در حوزه
صادرات در شأن کشور نیست لذا شاهد بیان چالشهای مختلفی از سوی

صادرکنندگان هستیم.

به گزارش ایسنا، مجتبی خسروتاج – معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت
– در نشستی خبری که به مناسبت روز ملی صادرات برگزار شد، با
اشاره به اینکه در حال حاضر شاهد حجم بالایی از صادرات به کشورهای
همسایه هستیم، اظهار کرد: همچنان در بحث فرهنگ صادراتی دچار
مشکلاتی هستیم و باید صادرات در دستگاههای مختلف در اولویت قرار

گیرد.

وی افزود: روز ملی صادرات نیز به همین دلیل یکبار در سال مدنظر
قرار می گیرد تا فرهنگ صادراتی را در داخل ایجاد کنیم.

خسروتاج اظهار کرد: باید به منظور جهش و تحول در حوزه صادرات،
فرهنگ صادراتی را مدنظر قرار دهیم و دولت نیز به همین منظور روز

ملی صادرات را در نظر گرفته است.

رییس سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه یکی از اتفاقات
مثبت در حوزه صادرات مذارکره با بنگاه های مختلف است، خاطرنشان
کرد: در مذاکره با بنگاه های تجاری شاهد بیان گله های متفاوت و
عنوان چالش های مختلف هستیم که اگر قصد داریم این مشکل را برطرف

کنیم باید مسائل مختلفی را لحاظ کنیم.

خسروتاج با بیان اینکه در مراسم پیش رو صادکنندگان نمونه سال ۹۴
انتخاب می شوند، عنوان کرد: انتخاب صادر کننده نمونه بر اساس
مصوبه دولت انجام می شود و شامل کارگروهی از بخش دولتی و خصوصی
است که بر اساس ضوابط صورت می پذیرد و برای شرکت در این رقابت

داشتن حداقل کف رقابتی لازم است.

وی با اشاره به اینکه شاخص های مختلفی برای انتخاب صادرکنندگان
نمونه در نظرگرفته شده است، اعلام کرد: مهمترین شاخص کمیت صادرات
است (درآمدهای ارزی حاصل از صادرات) و پس از آن شاخص حفظ و
ماندگاری در یک بازار در نظر گرفته شده تا بدانیم بقا در یک
بازار مقطعی نبوده و چه اقداماتی توسط بنگاه ها انجام شده است

وشاخص سوم مهارت های فنی و عملکرد شرکت ها در این بخش است.

به گفته رییس سازمان توسعه تجارت ایران، ۴۷۸ شرکت در مراسم سال



جاری شرکت کرده اند، گفت: به ترتیب تهران، خراسان رضوی، اصفهان و
فارس بیشترین میزان شرکت کننده را داشته اند و متاسفانه چهارمحال
و بختیاری، سیستان و بلوچستان و کهگیلویه و بویر احمد در سال

جاری شرکت کننده را نداشته اند.

خسـروتاج: وزارت کشـاورزی مسـئول
پیگیری میوههای قاچاق است

عرضه مجدد میوههای قاچاق به ویژه لیموترش و آلبالو در بازار میوه
و ترهبار موضوعی است که قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت،
ساماندهی و نظارت بر آن را بر عهده وزارت جهاد کشاورزی میداند.

مجتبی خسروتاج در گفتوگو با ایسنا، با بیان این که میوه های
قاچاق و غیر قاچاق کاملا از هم قابل تفکیک هستند، گفت: طبق قانون
تمرکز وظایف وزارت جهاد کشاورزی که کلیه مراحل تولید، فروش،
توزیع و تجارت در این حوزه را بر عهده این وزارتخانه گذاشته است،
موضوع میوه های قاچاق مربوط به آنها میشود که در حوزه تخصص خود

باید آن را بررسی کنند.

وی در ادامه ادامه داد: به جز چند قلم میوه استوایی مانند موز و
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https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%b3%d8%b1%d9%88%d8%aa%d8%a7%d8%ac-%d9%88%d8%b2%d8%a7%d8%b1%d8%aa-%da%a9%d8%b4%d8%a7%d9%88%d8%b1%d8%b2%db%8c-%d9%85%d8%b3%d8%a6%d9%88%d9%84-%d9%be%db%8c%da%af%db%8c%d8%b1%db%8c-%d9%85%db%8c/


انبه، دیگر میوه ها اجازه واردات به کشور را ندارند و اکثر میوه
ها قدرت تامین از داخل کشور را دارند و میوه هایی مانند آلبالو
نیز فصل تولید خود را سپری میکنند و مجموع اینها تکلیف میوه های

قاچاق را مشخص میکند که باید مورد بررسی قرار گیرند.

این اظهارات در حالی صورت می گیرد که رئیس اتحادیه فروشندگان
میوه و سبزی از عرضه مجدد میوههای قاچاق از جمله لیموترش و

آلبالو در میدان میوه و تره بار خبر میدهد.

به گفته مهاجران، لیموترش از سه محور ترکیه، آفریقا و برزیل به
صورت قاچاق وارد کشور میشود که علاوه بر خسارت به تولید داخلی و
تولیدکنندگان، سلامت جامعه را به مخاطره میاندازد و برای باغات
کشور نیز تبعات جبران ناپذیری را به همراه دارد، چراکه همراه با
ورود میوههای قاچاق در بسیاری از موارد آفات و بیماریهای گیاهی و
نباتی همچون جاروک جادوگر لیموترش، مگس زیتون، مگس مدیترانه و سن

گندم وارد کشور میشود.

به عنوان نمونه بیماری جاروک جادوگر لیموترش که در دهه ۷۰ همراه
با لیموترشهای قاچاق، میهمان ناخوانده باغات شد و تا جایی پیش
رفت که با وجود قطع هزاران درختان آسیبدیده، هنوز این بیماری
ریشهکن نشده و باعث کاهش تولید و گرانی این محصول و خسارت مالی

به باغداران شده است.
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